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دیدگاه
نقض غرض در تصمیمات نفتی!

ادامه  ازصفحه یک|  ریسک های بخش خصوصی را 
پوشش  دهد! برخی نگران ظهور بابک زنجانی ها در این عرصه 
هستند همان طور که در گذشته هم شاهد این اتفاقات بوده ایم، 
ولی تا زمانی که پلتفرم شفاف اطلاع رسانی نشود، نمی توان 
روی این موضوع قضاوت کرد، اما به طور کلی معاملاتی که در 
بورس انجام می شوند فی نفسه این موضوع در آن قابل پذیرش 
نیست. فرض کنید خریدار براساس تابلوی نفت در بازار بورس؛ 
نفت می خرد و پولش را هم می پردازد و این اتفاقات به صورت 
آنلاین اتفاق می افتد ولی خریدار است که نمی داند می تواند به 
پولی که برای خرید نفت داده و سودش برسد یا نه. ولی قاعدتا 
معاملات در بورس بروز کلاهبرداری یا ایجاد بابک زنجانی ها به 
طور اصولی منتفی است مگر اینکه آن پلتفرمی که درباره اش 
گفته شد آنقدر ناقص باشد که باز هم بحث آقازاده ها مطرح 

شود و این حوزه را به چالش بکشانند.

نسخه پیچی سعید جلیلی 
برای سازمان هواشناسی

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در 
نشست مشترک با حضور جمعی از اعضای 
کارگروه هواشناسی دولت سایه گفت: 
ارتقای سازمان هواشناسی و علوم مرتبط با 
آن هم موجب ایجاد فرصت در ارائه خدمات 
زیرساختی به سایر بخش ها نظیر کشاورزی 
و نیرو می شود و هم بسیاری از خسارات و 
هزینه ها را کاهش خواهد داد. سعید جلیلی 
خاطرنشان کرد: معمولا با تغییر دولت ها، 
عمده توجهات به سمت ایجاد تحول 
در وزارتخانه ها معطوف می شود، ولی 
سازمان های تابعه آنها کمتر مورد توجه 
قرار می گیرند و امید داریم دولت جدید 
برای ارتقای تک تک این نهادها برنامه 
تحولی خود را اجرا کند. جلیلی ضمن اشاره 
به نقش مهم سازمان هواشناسی در امنیت 
پایدار به ویژه در حوزه حمل و نقل و کاهش 
آسیب های اجتماعی ناشی از خسارات 
طبیعی،  پدیده های  برخی  احتمالی 
خاطرنشان کرد: اگر این زمینه وجود دارد 
که سازمان هواشناسی زیرساخت پیشرفت 
در حوزه های مختلف باشد و وضع فعلی آن 
با وضع مطلوب فاصله دارد، بنابراین باید 
با برنامه ی میان مدت چهار ساله زمینه 

تحول در سازمان هواشناسی فراهم شود.

لغو دورکاری یعنی بازکردن آغوش 
برای پیک ششم 

بسیاری از ممنوع الخروجی ها 
در سامانه موجود نیست

عضو کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس شورای اسلامی با انتقاد از 
لغو دورکاری گفت: لغو صد درصدی 
دورکاری به معنای باز کـــــــردن 
آغوشمان برای پیک ششم است. 
محمدعلی محسنی بندپی با اشاره 
به لغو دورکاری در استان تهران 
اظهار کرد: ایمنی جمعی بعد از 
حداقل تزریق دو دوز واکسن آن هم 
حداقل به ۷۰ درصد جامعه حاصل 
می شود که ما تا رسیدن به این 
میزان فاصله داریم. از طرفی دیگر 
بعد از تزریق دوز دوم نیز دو هفته 
باید زمان بگذرد تا در فرد ایمنی 
ایجاد شود. وی ادامه داد: سوال 
این است که آیا همه مردم دو دوز 
واکسن کرونا تزریق کردند که پاسخ 
آن منفی است و اینکه آیا همه افراد 
در زمان خود توانسته اند دوز دوم را 
دریافت کنند با این شرایط منطق 
حکم می کند با احتیاط بیشتری 
جلو رویم و خودمان آغوشمان را 
برای پیک ششم باز نکنیم لذا لغو 
۱۰۰  درصدی دورکاری به معنای 
و حتی  پیک ششم  از  استقبال 

کاهش بهره وری است.

سخنگوی قوه قضائیه در خصوص به 
روز بودن استعلام ممنوع الخروجی ها 
در سامانه ثبت من، اظهار کرد: بسیاری 
از ممنوع الخروجی ها در سامانه ما 
موجود نیست اما اشخاص اگر براساس 
پرونده های اجرایی ممنوع الخروجی 
شوند، در سامانه مطلع خواهند شد. ذبیح 
ا...خدائیان  افزود: هرکسی با مراجعه به 
سامانه ثبت من می تواند اطلاعات مربوط 
به املاک ثبتی، شرکت ها و برندهای 
ثبت شده و همچنین تمام خدمات ثبتی 
که ما ارائه می دهیم را از این سامانه 
دریافت کنند. رئیس سازمان ثبت گفت: 
هر آنچه که ما خدمت ارائه می دهیم در 
این درگاه وجود دارد؛ ممنوع الخروجی 
نیز در این سامانه وجود دارد و نیاز 
به استعلام از ما نیست. خدائیان در 
خصوص طرح تسهیلات ظهار کرد: در 
بحث وکالت آزاد، در هر حال اعتقاد 
من این است که این اقدامات و ممنوع 
کردن به کارگیری قضات در امر وکالت، 
محروم کردن جامعه از افرادی است 
که سال های سال تجربه کسب کردند 

و می توانند خدمات شایانی ارائه دهند.

سـرمقــاله

ابزار سنجش و ارزیابی صداقت و کارآیی روسای 
جمهوری و دولت را تحقق وعده ها و اجرایی شدن آنها 
می دانیم. به آقای روحانی این انتقاد را داشتیم که برخی 
از شعارهایی که داده بود، جامه عمل نپوشید. ولی آقای 
رئیسی شعارهای کلیدی و جذابی داد که عامه مردم 
و خواص منتظرند که این شعارها جامه عمل بپوشند. 
شعار نخست فراجناحی بودن دولت بود که فعلا عملی 
نشده و تنها از یک جناح و البته نه همه آن جناح بلکه 
بیشتر از یک دانشگاه و مجموعه خاص انتصابات صورت 
گرفته است. به رغم اینکه رئیس جمهور در گفت و گوی 
تلویزیونی خود گفت که با هیچ کدام از این افراد رفاقت 
نداشته است ولی مجموعه رفقا در دانشگاه امام صادق)ع( و 
امثال آن دور هم جمع شده و دولت را تشکیل دادند. دولت 
را باید مجموعه ای متشکل از بخشی از جریان اصولگرا در 
نظر گرفت. چون اصولگرایان نیز از این نحوه و روش راضی 
نیستند. پس بنابراین نمی توان در شعار اول آقای رئیسی 
یعنی فراجناحی بودن دولت چندان نگرش مثبتی داشت. 
یکی دیگر از شعارهای رئیس جمهور مساله حل مشکلات 
معیشتی مردم بوده است. آقای رئیسی در این مساله 
فوق العاده تاکید کرد اما اگر ملاحظه کنیم می بینیم که روز 
به روز ارزاق و کالاها گران تر می شود. آمار مقایسه ای را باید 
کارشناسان ارائه کنند اما خود صداوسیما نوعا اعلام می کند 
که بسیاری از کالاها سی تا چهل درصد افزایش پیدا کرده 
و این مساله نیز فعلا برخلاف شعارهای رئیس جمهور بوده 
است. یعنی سفره مردم در حال کوچک تر شدن و معیشت 
مردم سخت تر می شود. شامگاه دوشنبه که رئیس جمهور 
به گفت و گوی تلویزیونی با مردم نشست، گفت تورم امری 
طبیعی است که ما به طرف تورم و گرانی  بالاتری پیش 
می رویم. در حالی که پیش از این رئیس جمهور گفته 
بود ما تورم را کاهش می دهیم و گرانی را بر می داریم. 
البته یک فرصت طلبی این بود که توپ را به میدان دولت 
گذشته انداختند. هرچه ما داریم خسارت می بینیم از 
دولت گذشته و برنامه های آن بوده است. در حالی که باید 
گفت اولا در شعارهای رئیس جمهور چنینی چیزی نبود 
که ما پاسخگوی عملکرد دولت گذشته نیستیم بلکه در 
شعارهای رئیس جمهور مسائلی همچون فراجناحی بودن، 
مبارزه با فساد و حل معیشت مردم بود. در شرایط فعلی این 
خیلی قابل پذیرش نیست که بگوییم تاوان دولت گذشته 
را می دهیم. این نوعی فرافکنی است تا افراد و مسئولانی 
که ناتوان هستند و نمی توانند مسائل را حل کنند یا توپ 
را به میدان آمریکا می اندازند یا ناکارآمدی را معلول تحریم 
می دانند یا اینکه توپ را به میدان دولت و مسئول گذشته 
می اندازند. به نظر می رسد این چند ماهی که دولت روی 
کارآمده تا حدی در حال گفتار درمانی است و با مردم از 
طریق صحبت، تبلیغ و... حرف می زند. در حالی که هرچه 
بیشتر صحبت کنند مردم مطالبه گرا تر می شوند چون 
دنبال کارَآمدی و عملگرایی هستند و به سفره خود نگاه 

می کنند.

توپ را به زمین دولت قبل نیندازید

هشداریک نماینده به وزیر کشور 
نماینده نهبندان در مجلس در تذکری به وزیر 
کشور در خصوص عدم پرداخت عایدات سوخت 
مرزنشینان شعاع 2۰ کیلومتر گفت: متأسفانه در 
سال جاری عایدات سوخت  مرزنشینان در این 
محدوده پرداخت نشده است در حالی که به واسطه 
شرایط کرونا، خشکسالی های بی سابقه، تورم و گرانی 
وحشتناک، آنها در سخت ترین شرایط اقتصادی و 
معیشتی قرار دارند. مصطفی نخعی افزود: آقایان 
مرکزنشین باید مرزنشینان را دریابند که بخش 
زیادی از امنیت را مدیون حضور آنها هستند، درست 
نیست در شرایطی که به حمایت نیاز دارند از حداقل 
حق قانونی خود نیز بهره مند نشوند. از رئیس جمهور 
درخواست دارم تا افزایش شعاع برخورداری 2۰ 
کیلومتر به 5۰ کیلومتر که در سفر به این استان 
مصوب شده بود را هر چه زودتر اجرایی و عملیاتی کند.

 گفت وگوی 
وزرای خارجه ایران و قطر

»محمد بن عبدالرحمن آل ثانی« معاون 
نخست وزیر و وزیر امور خارجه قطر با حسین 
امیر عبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان 
گفت وگوی تلفنی داشت. وزرای امور خارجه دو 
کشور در این گفت وگوی تلفنی علاوه بر رایزنی 
در خصوص توسعه بیشتر مناسبات دوجانبه ایران 
و قطر در حوزه های مختلف سیاسی و اقتصادی، 
همچنین برای توسعه تعاملات تجاری بخش های 
خصوصی تبادل نظر نمودند. مسائل و تحولات 
جاری در منطقه و حوزه خلیج فارس و تشریک 
مساعی در مسیر حفظ و تأمین بهتر صلح و ثبات 
و امنیت در خلیج فارس از دیگر موضوعات مورد 
مذاکره وزرای امور خارجه جمهوری اسلامی 

ایران  و قطر در این گفت وگوی تلفنی بود.

پرداخت سود سهامداران یک عضو
 هیات رئیسه مجلس بر لزوم پرداخت سود 
سهامداران از طریق سامانه سجام )سامانه جامعه 
اطلاع رسانی مشتریان( تاکید کرد. محسن دهنوی 
نماینده تهران در مطلبی در صفحه توییتر خود 
نوشت:»وزیر قبلی اقتصاد در پاسخ به پیگیری هایم 
وعده داده بود همه شرکت های بورسی مکلف به 
پرداخت سود سهامداران از  سجام  شوند اما حالا خبر 
رسیده که شستا سود سهامداران را از شعب بانک رفاه 
می پردازد. در شرایط کرونا به چه دلیل مردم را به 
بانک ها پاس می دهید؟با عبدالمکی وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی صحبت کردم ایشان نیز قبول داشت و 
قرار شد تقسیم سود شستا از طریق سجام انجام شود. 

پاسخ وزارت کشور به میرسلیم
قائم مقام وزیر کشور در امور مجلس گفت: قانون 
فصل الخطاب است و از نماینده تهران درخواست 
از فضاسازی های  قانون،  به  مراجعه  با  دارم 
منفی علیه مجموعه وزارت کشور اجتناب کند. 
محمدجواد کولیوند  با اشاره به انتشار متن منسوب 
مصطفی میرسلیم نماینده تهران با یکی از رسانه ها 
که در آن متن ادعا شده است؛ وزارت کشور با توجه 
به اینکه مجری انتخابات بوده، نباید اجازه می داد 
تعدادی از افراد وارد شورا شوند؛ گفت: در طول 
فرایند انتخابات، وزارت کشور و ستاد انتخابات 
کشور کلیه مصوبات قانونی، مکاتبات مراجع قانونی 
و دستورالعمل های انتخابات را به دقت رعایت کرده 
است و از جمله؛ دستورالعمل ها و مکاتبات هیأت 

مرکزی نظارت به صورت قانونی اجرا شده است.

ارسال کمک های بشردوستانه ایران 
محموله 25 تنی از کمک های بشردوستانه ایران 
به مردم قندهار ارسال شد. سفارت ایران در کابل 
در صفحه توییتر خود نوشت: در ادامه کمک های 
بشردوستانه جمهوری اسلامی ایران به افغانستان، 
نهمین محموله از کمک ها به وزن 25 تن شامل 
مواد غذایی، دارویی و اقلام بهداشتی از طریق 
مرز هوایی وارد قندهار شد. هم چنین تعدادی 
از مجروحان حادثه تروریستی خون بار مسجد 

فاطمیه قندهار جهت مداوا به ایران منتقل شدند.

رایزنی رابرت مالی و فواد حسین 
رابرت مالی، نماینده ویژه آمریکا در امور ایران 
که اکنون در منطقه به سر می برد با فواد حسین، 
وزیر خارجه عراق در ابوظبی دیدار و رایزنی کرد. 
بنا بر اعلام طرف عراقی، این دو درخصوص آخرین 
تحولات سیاسی و امنیتی منطقه و همچنین روابط 
ایران و آمریکا و راه های فعال کردن »گفت وگوهای 
مقدماتی که پیش از این انجام شده بود«، بحث و تبادل 
نظر کردند. فواد حسین در این دیدار بر اهمیت تقویت 
ثبات در منطقه و غنیمت شمردن فرصت ها تاکید کرد.

وزیر خارجه عراق درخصوص انتخابات اخیر این کشور 
نیز با رابرت مالی رایزنی کرد. از سوی دیگر، رابرت مالی 
از نقش مهم عراق در منطقه و تلاش برای ایجاد پل های 
ارتباطی میان کشورهای منطقه برای حل اختلافات از 

طریق گفت وگو و راه های مسالمت آمیز تمجید کرد.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور تقریب و 
وحدت امت اسلامی را تاکید امام راحل و 
رهبر معظم انقلاب، و یک حرکت راهبردی 
در جهان اسلام دانست و اظهار داشت: 
تلاش برای وحدت امت اسلامی باید توسط 
علمای دینی با جدیت و قاطعیت پیگیری 
شود وی در آیین گشایش سی و پنجمین 
بین المللی وحدت اسلامی،  کنفرانس 
با قدردانی از تلاش ها و اقدامات انجام 
شده برای تحقق وحدت اسلامی و تقریب 
مذاهب گفت: اقدامات عملی شهید گرانقدر 
سپهبد قاسم سلیمانی و اقدامات علمی 
مرحوم آیت ا... محمدعلی تسخیری برای 
رفع شبهات و انحرافات در جهان اسلام 
و ایجاد وحدت و انسجام در امت اسلامی 
ماندگار و ستودنی است. اهم اظهارات سید 

ابراهیم رئیسی از این قرار است: 
برکت  به  که  اسلامی  بیداری   
مجاهدت ها و خون شهیدان ایجاد شده، 
نباید به سردی گراید و همه باید برای 
حفظ و تقویت آن تلاش کنیم. امروز در 
همه کشورهای منطقه از جمله عراق، 
سوریه، افغانستان، لبنان و یمن  شاهد 
تفرقه افکنی و توطئه دشمنان اسلام 
هستیم و همه ما باید بکوشیم امت اسلامی 
در برابر این توطئه ها مصون بماند. امت 
اسلامی تنها قدرت مهمی است که نظام 
سلطه در برابر خود می بیند، نظام سلطه 
با شبهه افکنی و اختلاف انداختن بین 

امت اسلامی با استفاده از قدرت رسانه ای 
خود تلاش می کند مولفه های قدرت 
امت اسلامی را سست کند اما نیروی 
علما  و  دانشمندان  و  کارآمد  انسانی 
بزرگترین انرژی، قدرت و فرصت امت 
اسلامی هستند که باید در برابر توطئه های 
دشمنان وحدت و انسجام امت اسلامی 

بایستند. 
 از عناصر مهم تحقق امت اسلامی، 
اعتقاد به دین و ارزش های دینی مشترک 
و حرکت و پویایی از دیگر عناصر مهم 
تحقق امت است، و امت هیچ زمانی نباید 
در جا بزند یا دچار ایستایی شود. همه 
زوایای زندگی امت از جمله مناسبات 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی امت، باید 
جلوه خدایی داشته باشد، علاوه بر این ها 
امت اسلامی نیاز ضروری به مقتدا دارد و 
مقتدای ما رسول خدا و پیشوایانی هستند 
که در سلوک و رفتار و گفتارشان، ائتلاف و 

اتحاد را به امت اسلامی آموختند. 
 مقصد واحد امت اسلامی باید آزادی 
از نظام سلطه باشد، امت اسلامی باید 
متوجه باشد که نظام سلطه به دنبال آن 
است که نگذارد امت اسلامی شکل بگیرد 
و پویایی داشته باشد. بعد از فروپاشی 
شوروی و تک قطبی شدن جهان، نظام 
سلطه فقط یک قدرت را در برابر خود 
می دید و آن هم قدرت بزرگ اسلام بود. 
لذا به روش های مختلف تلاش کرد این 

قدرت را از کارآیی بیندازد که از جمله 
آنها، تشکیل گروه های تکفیری در بین 
مسلمانان، پشتیبانی مالی و مسلح کردن 
آنان برای کشتار و غارت در امت اسلامی 
بود. شبهه افکنی در میان امت اسلامی با 
استفاده از جریان رسانه ای و امپراتوری 
خبری و اختلاف انداختن بین امت اسلامی 
با گماردن دولت های سست  عنصر و 
کسانی که به دنبال عادی کردن روابط 
خود با رژیم های تبهکار همچون رژیم 
صهیونیستی هستند، از دیگر اقدامات 

نظام سلطه در برابر امت اسلامی است. 
 اهانت به مقدسات، جدا کردن 
کشورهای اسلامی از هم و بهره کشی 
از دانشمندان در امت اسلامی نیز از 
اقداماتی است که نظام سلطه  جمله 
برای تضعیف و جلوگیری از تشکیل و 
می دهد.  انجام  اسلامی  امت  تقویت 
نظام سلطه همانگونه که در گذشته به 
دنبال استثمار ملت ها از طریق غارت 
نفت، گاز و ثروت های آنان بود، امروز به 
دنبال انرژی های جدید در کشورهای 
اسلامی است که مهم ترین آنها، انرژی 
نیروی انسانی کارآمد و به ویژه دانشمندان 
این  کشورهای اسلامی هستند. همه 
اقدامات حلقه های یک زنجیره هستند تا با 
سست کردن مولفه های قدرت مسلمانان، 
فلسطین، مسأله اصلی جهان اسلام به 

حاشیه رانده شود. 

 امروز در جهان اسلام، جمعیت 
عظیم نزدیک به 2 میلیارد نفری به ویژه 
جمعیت جوان مسلمانان و معتقدان به 
دین و ارزش های الهی یک فرصت ارزشمند 
محسوب می شود. آقای رئیسی فرصت دوم 
را وضع امروز مغرب زمین دانست و گفت: 
امروز ادعاهای غرب در طول سال ها و شاید 
قرن های اخیر با افول و شکست مواجه شده 
است. امروز به برکت خون شهدا، بیدارگری 
علما و دانشمندان و رهنمودهای بزرگان 
بیداری اسلامی در منطقه ایجاد شده است 
و چنین نشست های با برکتی نقش مهمی 
در ارج گذاری و تداوم بیداری اسلامی 
دارد. زمانی که فعالیت داعش با پرچم 
لااله الاا... و محمدرسول ا... آغاز شد، برخی 
درک و شناخت درستی از داعش نداشتند. 
در همان زمان رهبری حکیم و فرزانه 
انقلاب اسلامی اعلام کردند که جنس کار 
داعشی ها جنس کار صهیونیست هاست 
و تاکید کردند صرف نظر از اینکه این ها 
وابسته به کجا هستند و از کجا نشأت 
گرفتند، این کارها، کارِ یک مسلمان 
نیست که این گونه خون بریزد و جنایت 
کند. مدتی بعد هم معلوم شد اینها ریشه 
آمریکایی و صهیونیستی دارند و بعدها هم 
وزیر خارجه آمریکا رسما اعلام کرد داعش 

را ما تشکیل دادیم. 
 امروز در لبنان و افغانستان شاهد 
توطئه هستیم و دیروز در عراق و سوریه 
شاهد بودیم وعلمای اسلامی باید انحرافات 
را رصد و به موقع هشدار دهند تا امت 
اسلامی در مقابل این انحرافات و توطئه ها 
همکاری های  گسترش  بماند.  مصون 
علمی، فرهنگی و رسانه ای در جهان اسلام 
و امت اسلامی بسیار ضرورت دارد، تاکید 
کرد: نکته سوم این است که تقویت اندیشه 
تقریبی باید به عنوان یک محور مورد 

توجه همگان باشد.

دادستان کل کشور:

امنیت امروز عراق مرهون خون شهدای مقاومت ایران و عراق است  
  ایران و عراق برای مبارزه با مواد مخدر نیازمند ارتباط بیشتری هستند 

دادستان کل کشور در دیدار با وزیر دادگستری 
عراق گفت: انتظار داریم میان دو کشور ارتباطات 
بیشتری در زمینه برخورد با قاچاقچیان مواد مخدر 
داشته باشیم و به محض اینکه فردی در مرزهای 
عراق به خاطر حمل مواد مخدر دستگیر شد به 
ایران اعلام شود.  در ابتدای این دیدار حجت الاسلام 
منتظری  دادستان کل کشور ضمن خیرمقدم به وزیر 
دادگستری عراق و هیأت همراه گفت: جمهوری 
اسلامی ایران با جمهوری اسلامی عراق روابط بسیار 
نزدیک و ارتباط تنگاتنگی دارد و اقتضا می کند که 
این ارتباطات و تعاملات پررنگ تر باشد. منتظری با 
بیان اینکه در سال های اخیر شاهد دو سفر رئیس 
قوه قضائیه به کشور عراق بودیم گفت: در این سفرها 
مباحث خوبی بین مقامات قضایی دو کشور انجام شده 
و موافقت نامه هایی میان طرفین امضا شده است. 
چهار قرارداد رسمی هم میان جمهوری اسلامی ایران 
و جمهوری عراق منعقد شده است. وی ادامه داد: با 
این توصیفات، اما به اهتمام بیشتری برای گسترش 

روابط نیازمندیم و امنیت عراق برای ایران بسیار مهم 
است و این اهمیت تا به آن اندازه است که ایران همیشه 
برای امنیت عراق تلاش کرده است. زمانی که داعش 
به چهل کیلومتری بغداد آمده بود جمهوری اسلامی 
ایران تمام توان خود را برای مقابله با تروریسم به میدان 
آورده بود. دادستان کل کشور ادامه داد: امنیت امروز 
عراق مرهون خون شهدای مقاومت ایران و عراق است 
که در برابر تروریست ها ایستادند و بزرگ ترین آنها 
شهید قاسم سلیمانی و ابوالمهدی المهندس هستند. 
در ادامه منتظری گفت: انتظار ما این است که دستگاه 
قضایی عراق با دستگاه قضایی جمهوری اسلامی ایران 
تعاملی بیش از گذشته داشته باشد. یکی از این موارد 
و تعاملات به تبادل زندانیان مرتبط است که از عراق 
در ایران یا از ایران در عراق، محکوم و زندانی هستند. 
انتظار ما این است که بر اساس قرارداد دو کشور به 
محض این که حکم و محکومیت زندانی قطعی شد، 
این تبادل انجام شود. دادستان کل کشور بیان کرد: 
انتظار داریم بعد از پایان این سفر اقدام مناسب برای 

تبادل زندانیان در اولویت قرار گیرد. منتظری با اشاره 
به سفر هفته گذشته اش به ارمنستان اظهار داشت: 
در این کشور تسهیلات فراوانی برای تبادل زندانیان 
میان کشور ایران و ارمنستان صورت گرفته است و 
از کشور عراق می خواهیم که درباره تبادل زندانیان 
اهتمام بیشتری داشته باشند. وی در ادامه برخورد با 
قاچاقچیان و ترانزیت مواد مخدر را مورد تاکید قرار داد 
و تصریح کرد: انتظار داریم میان دو کشور ارتباطات 
بیشتری در زمینه برخورد با قاچاقچیان مواد مخدر 
داشته باشیم و به محض اینکه فردی در مرزهای عراق 
به خاطر حمل مواد مخدر دستگیر شد به ایران اعلام 
شود تا با همکاری ایران و عراق بتوانیم مبدا و مقصد 
آن را مشخص کنیم. دادستان کل کشور موضوع 
استرداد اموال ایرانیان محکوم شده را مورد توجه قرار 
داد و  تاکید کرد: از کشور عراق انتظار داریم یک تفاهم 
بین ایران و عراق منعقد شود تا بتوان به اموال افرادی 
که در ایران محکوم شده اند و اموالشان را به عراق 

منتقل کرده اند، دسترسی پیدا کرد.

رسول منتجب نیا
تحلیلگر مسائل سیاسی

یـــادداشت

ایران با این هدف به بروکسل می رود تا به یک توافق دست 
یابد و دور جدیدی از مذاکرات را با طرف های برجامی داشته 
باشد. نگاه تهران این است که در سه سال اخیر به علت خروج 
ترامپ از برجام، خسارت های زیادی به ایران تحمیل شده و 
زمان و مکان نیز امروز متفاوت با آن روزهاست. از سوی دیگر 
امروز ایران نسبت به زمانی که ترامپ از برجام خارج شده 
است، به مراتب توان هسته ای بیشتری دارد. بر همین مبنا 
ایران بر این باور است که اگر قرار است مذاکراتی آغاز شود، 
باید ظرفیت های کنونی ایران به رسمیت شناخته شود. 
غربی ها بر این باور هستند که ایران باید توان هسته ای خود را 
به همان چیزی که در سال 2۰۱۷ بود، بازگرداند. این در نظر 
ایران به آن معناست که ایران باید از دستاوردهای هسته ای 
خود چشم پوشی کند. ایران اعلام کرده است که نه اینستکس 
راه اندازی شد و نه اروپا و نه آمریکا خسارت تحریم ها را به 
ایران پرداخت کرده اند، پس باید موقعیت کنونی ایران به 
رسمیت شناخته شود. باید توجه داشت که در سال های 
اخیر میان آمریکا و اروپا در خصوص ایران یک شکاف ایجاد 
شده بود و اروپا همواره یک سیاست میانه را در پیش می برد 
اما امروز وضعیت تغییر کرده است و اروپا در خصوص مسائل 
هسته ای ایران با آمریکا هم سو شده است. بر همین مبنی 
اروپا معتقد است که باید مذاکرات در ادامه دور ششم گفت و 
گوهای وین باشد و از آن نقطه به سمت توافق حرکت کنیم. 
این سرمنشا اختلافات در روزهای اخیر است. ایران بر این 
باور است که باید برای بازگشت به تعهدات هسته ای خود، 
امتیازات لازم و ملموس را دریافت کند. این امتیازات مشخصا 
شامل لغو تحریم های موضوعی و اشخاص نیز می شود. 
ایران می خواهد هم تحریم های سازمان ملل رفع شوند، هم 
تحریم هایی که روسای جمهوری آمریکا وضع کرده اند وهم 
تحریم هایی که از سوی کنگره به وجود آمده است. این مساله 
مورد قبول اروپا و آمریکا قرار نگرفته است. آنها بعید به نظر 
می رسد از موضع خود عقب نشینی کنند، از سوی دیگر 
می دانند که ایران برای بهره مندی از توافق 5 ساله با چین 
باید از شر تحریم ها خلاص شود و fatf را مورد پذیرش قرار 
دهد که آن نیز تا این لحظه رقم نخورده است. به همین علت 
بعید است که خواسته های ایران را به صورت کامل محقق 
کنند. در همین راستا مذاکرات سختی در پیش است. تهران 
می گوید علاقه مند به مذاکره است اما تمام حقوق خود را 
می خواهد که این امر تا به امروز با موافقت غربی ها مواجه 

نشده است و رایزنی ها ادامه دارد.

چگونگی مذاکرات برجامی در روزهای آینده؟

رئیس جمهور:

بیداری اسلامی نباید به سردی گراید 
  وحدت شکنی حرکت در جهت راهبرد دشمن است 

جلال خوش چهره  
 تحلیلگر مسائل سیاسی

آرمان ملی: فعالیت های پیرامون برجام همچنان 
ادامه دارد و در تازه ترین تحرکات قرار است روز 
پنج شنبه هیأتی از تهران با مقامات اروپایی در بروکسل 
بلژیک دیدار و گفت و گو کنند که بسیاری بر این باورند 
که این دیدار در راستای مذاکرات پیش رو در راستای 
احیای برجام خواهد بود. این در حالی است که پس از 
انتشار این خبر طی یکی دو روز گذشته برخی منابع 
خبری به نقل از اتحادیه اروپا  از عدم برگزاری این 
دیدار در بروکسل خبر داده اند. چنانکه نبیلا ماسرالی، 
سخنگوی جوزپ بورل، مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا  گفته هیچ نشستی با حضور نمایندگان 
ایران و با هدف از سرگیری مذاکرات هسته ای، برای روز 
پنج شنبه در بروکسل برنامه ریزی نشده  و نمی توانیم 
چنین جلسه ای را تایید کنیم. با این حال آنچه در 
فضای رسانه ای طی یک هفته اخیر بوده این خبر 
است که این نشست برگزار خواهد شد. آنچه مسلم 
است هر چند مذاکرات وین به نتیجه ملموس در شش 
دور نرسید اما شاید بتوان مذاکرات در بروکسل را ادامه 
همان مذاکرات وین دانست. البته زود است درباره 
محتوا و نتیجه مذاکرات آتی صحبت کرد اما با توجه به 
پیشرفت های فنی هسته ای ایران، غرب و آمریکا نگران 
هستند و می خواهند هر چه زودتر ایران را به پای میز 
مذاکره بیاورند تا روند این پیشرفت ها را متوقف کنند. با 
این حال مقامات ایرانی بارها و بارها مطرح کرده اند که 
به مذاکرات احیای برجام پایبندیم، از مذاکره گریزان 
نیستیم و به زودی به مذاکرات باز خواهیم گشت. 
از طرفی برخی کشورها نیز درصددند تاثیر گذاری 
منفی بر مذاکرات و به بن بست کشیدن آن هستند. 
در این راستا بارزترین مخالف برجام را می توان رژیم 
صهیونیستی دانست که از هیچ کوششی برای ضربه 
زدن به توافق فروگذار نکرده و  نمی کند. چنانکه 
اخیرا  بنی گانتس، وزیر جنگ رژیم صهیونیستی 
مدعی شده که برنامه هسته ای ایران در آستانه یک 

گشایش هسته ای است. البته این گزافه گویی ها تازگی 
ندارد و این ادعاهای دروغ پیش از این نیز از سوی 
صهیونیست ها و آمریکایی ها مطرح شده است، اما آنچه 
اهمیت دارد اینکه ایران باید نسبت به زمان حساس 
باشد و در موعد مقرر و زمان لازم به مذاکرات برگردد 
تا بتواند بیشترین دستاورد و امتیاز را از طرفین گرفته، 
تحریم ها را لغو و برجام را احیا کند. هر چند که نیم نگاه 
ایران به روابط و تعامل مثبت با آژانس نیز می تواند از 

هرگونه اتفاق غیر منتظره ای جلوگیری کند. 
  از دیدار با بلینکن تا احتمـــال دیــدار با

 امیر عبدا...یان  
سفرها و گفت و گو ها پیرامون برجام گسترش 
یافته و هر یک از مقامات کشورهای عضو یا نهادهای 
بین المللی در راستای احیای این توافق به کشورهای 
حاضر در برجام سفر می کنند در این راستا پس از 
سفر رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی به ایران و دیدار با محمد اسلامی رئیس سازمان 
انرژی اتمی کشورمان وی طی روزهای گذشت نیز به 
آمریکا سفر کرده و پیرامون برجام و پیرامون طیف 
گسترده ای از مسائل مرتبط با فعالیت آژانس با آنتونی 
بلینکن وزیر امور خارجه آمریکا دیدار و گفت و گو کرده 
است. بلینکن پیش از دیدار گفت: آمریکا قویا از فعالیت 
آژانس بین المللی انرژی اتمی حمایت می کند. وزیر 
امور خارجه آمریکا افزود: بنابراین موضوعات زیادی 
برای گفت و گو وجود دارد. ناگفته پیداست که بخش 
اعظمی از تمرکزمان بر ایران است.  این در حالی است 
که مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی روز گذشته 
بیان کرد: من نتوانسته ام با وزیر خارجه جدید ایران 
گفت وگو داشته باشم. من باید در سطح سیاسی این 
تعامل را داشته باشم. این مهم لازم الاجرا است. بدون 
آن ما نمی توانیم یکدیگر را درک کنیم. گروسی با اشاره 
به آنچه مشکلات مرتبط با دسترسی به سایت کرج 
عنوان کرد، گفت: مساله ای در کرج وجود دارد و من 

دارم بر روی آن کار می کنم. چاره موقت ما شدیدا تحت 
تاثیر قرار گرفته و دیگر بی عیب نیست اما بی ارزش 
نیز محسوب نمی شود. گروسی گفت که انتظار دارد 
به زودی اخباری را درخصوص زمان احتمالی سفر به 
تهران بشنود.  مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
همچنین عنوان کرد که دیده بان هسته ای سازمان ملل 
توانسته است که تمامی دوربین ها در سایت های ایرانی 

به جز تاسیسات تسای کرج را سرویس کند. 
  نقض حقوق بشر 

سازمان ملل در گزارشی تاکید کرد که تحریم های 
آمریکا علیه ایران باعث نقض حقوق بشر در ارتباط با 
برخی بیماران در ایران می شود. جمعی از کارشناسان 
و گزارشگران ویژه سازمان ملل در امور حقوق بشر روز 
گذشته در گزارشی با اشاره به مشکلاتی که برخی 
بیماران در ایران برای دسترسی به دارو و تجهیزات 
درمانی مورد نیاز خود در نتیجه تحریم های آمریکا 
با آن مواجهند، تاکید کردند که این تحریم ها مانع 
برخورداری این بیماران از حقوق بشر، به ویژه حق 
سلامت می شوند. این کارشناسان در ادامه آورده اند: 
تحریم های آمریکا سبب شده است تا کودکان و سایر 
افراد مبتلا به این بیماری در ایران نتوانند از حق 
سلامت خود بهره مند شوند. ممانعت از دسترسی 
افراد به تجهیزات درمانی، نقض آزادی انسان ها برای 
برخورداری از حق سلامت بوده و در صورتی که به درد و 
رنج بیشتر آنها منجر شود کاملا غیر انسانی است، حتی 
اگر غیر عمد باشد. کارشناسان سازمان ملل در این 
گزارش دلیل به وجود آمدن این وضعیت برای برخی 
بیماران در ایران را تحریم های آمریکا و ترس شرکت ها 
و بانک های خارجی از مجازات و اقدامات تنبیهی 
نهادهای آمریکایی در صورت تعامل با ایران عنون کرده 
و یادآور شدند: این در حالی است که آمریکا اعلام کرده 
است صادرات تجهیزات پرشکی و دارو به ایران به رغم 

تحریم ها علیه این کشور بلا مانع است.

»آرمان ملی« تحولات پیرامون برجام را بررسی می کند 
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